

Part I

GUS 2014

Global Efforts to Settle
the Situation in the Middle East.
Capabilities of the Deauville Partnership

Глобальные усилия по урегулированию
ситуации на Ближнем Востоке.
Возможности "довильского партнерства"

Part II

VIII RISA CONVENTION

Middle East: New Regionalism
in the context of transformation

Ближний Восток: Новый регионализм
в условиях трансформации



Part I

GUS 2014

Global Efforts to Settle
the Situation in the Middle East.
Capabilities of the Deauville Partnership

Глобальные усилия по урегулированию
ситуации на Ближнем Востоке.
Возможности "довильского партнерства"

Part II

VIII RISA CONVENTION

Middle East: New Regionalism
in the context of transformation

Ближний Восток: Новый регионализм
в условиях трансформации

PARTICIPANTS :

Alaya Allani (Tunisia) – Professor at the Manouba University (**GUS**)

Alexander Aksenok (Russia) – Russian Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary in retirement (**GUS / RISA**)

Denis Bauchard (France) – Ambassador in retirement, Councillor at Ifri, Program Magrib Countries/ Middle East (**GUS / RISA**)

Alastair Crook (Lebanon) – Founder and Director of Conflicts Forum (**GUS / RISA**)

Wolfgang Danspeckgruber (Liechtenstein) - Founding Director of Liechtenstein Institute on Self-Determination at Princeton University (**GUS / RISA**)

Dominique David (France) – Executive Vice-President at the French Institute of International Relations (**GUS**)

Maria Dubovikova (Russia) – IMESClub Executive Director, Ph. D. candidate. MGIMO (**GUS / RISA**)

Jacek Durkalec (Poland) - Analyst at the Polish Institute of International Affairs (**GUS**)

Elena Dunaeva (Russia) – Senior Researcher at the Center of Middle Eastern Studies at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (**RISA**)

Hala Helmy El Said (Egypt) – Dean of the Faculty of Economics and Political Science at Cairo University (**GUS**)

Andrey Fedorchenko (Russia) – Director of the Center for Middle Eastern Studies at MGIMO

Alexander Filonik (Russia) – Chief Researcher in the Center of Arab and Islamic Studies at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (**RISA**)

Hiroko Fujimori (Japan) – Professor at Tokyo University of Foreign Studies (**GUS**)

Judith Palmer Harik (Lebanon) – Director/ Rector of Matn University / Professor at American University in Lebanon (**GUS / RISA**)

Richard Herrmann (US) – Chair of the Department of Political Science at the Ohio State University (**GUS**)

Vladimir Isaev (Russia) – Professor in ISAA, Chief Researcher at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (**RISA**)

Tatiana Karasova (Russia) – Head of Israel studies Department at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (**RISA**)

Ian Kearns (UK) – Director of European Leadership Network (**GUS**)

Grigoriy Kosatch (Russia) – Professor of modern Oriental Studies in RGGU, Deputy Chief Editor in “Acta Eurasica” (**RISA**)

Part I

GUS 2014

Global Efforts to Settle
the Situation in the Middle East.
Capabilities of the Deauville Partnership

Глобальные усилия по урегулированию
ситуации на Ближнем Востоке.
Возможности "довильского партнерства"

Part II

VIII RISA CONVENTION

Middle East: New Regionalism
in the context of transformation

Ближний Восток: Новый регионализм
в условиях трансформации

Alexander Krylov (Russia) – Professor of Oriental Studies in MGIMO (**RISA**)

Vasiliy Kuznetsov (Russia) – Vice Head of the Department of regional problems on the Faculty of World Politics (MSU), Research Fellow at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (**RISA**)

Robert Legvold (US) – Professor Emeritus of Columbia University (**GUS**)

Dina Malysheva – Chief Researcher in the Center of Arab and Islamic Studies (**RISA**)

Elena Melkumyan (Russia) – Professor of modern Oriental Studies in RGGU, Leading Researcher at the Institute of Oriental Studies (**RISA**)

Mansouria Mokhefi (France) – Councillor at Ifri, Program Magrib Countries/Middle East (**GUS / RISA**)

Vladimir Morozov (Russia) – Associate professor of Diplomacy at MGIMO (**RISA**)

Vitaliy Naumkin (Russia) – Director for the Institute of Oriental Studies, Russian Academy of Sciences (**GUS / RISA**)

Tatiana Nosenko (Russia) – Leading researcher at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (Department of Israel) (**RISA**)

Elie Podeh (Israel) – Professor at the Hebrew University of Jerusalem; senior research fellow at Harry S. Truman Institute for the advancement of Peace (**GUS / RISA**)

Walid Salem (Palestine) – Director of the Center for Democracy and Community Development, Professor at the Al-Quds University (**GUS / RISA**)

Marina Sapronova (Russia) – Professor of Oriental Studies in MGIMO (**RISA**)

Aleksey Sarabyev (Russia) – Chief Researcher at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (**RISA**)

Paul Saunders (US) – Executive Director of Center for National Interest (**GUS / RISA**)

Petr Stegnyy (Russia) – Russian Abassador in Israel in retirement, Director of the Russian-Polish Center for Dialogue and Understanding (**RISA**)

Leonid Sukiyajnen (Russia) – Professor at HSE (**RISA**)

Elena Suponina (Russia) – Chief of Center of Asia and Middle East at the Russian Istitute of Strategic Studies (**RISA**)

Yoshikazu Suzuki (Japan) – Professor at Tokyo University of Foreign Studies (**GUS**)

Hirotaka Tateishi (Japan) – President of Tokyo University of Foreign Studies (**GUS**)

Allen Weiner (US) – Director of Stanford Program in International and Comparative Law; Co-Director of Stanford Center on International Conflict and Negotiation (**GUS / RISA**)

Irina Zviagelskaya (Russia) – Chief Researcher at the Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences, Professor of Oriental Studies in MGIMO (**GUS / RISA**)

Part I

GUS 2014

Global Efforts to Settle
the Situation in the Middle East.
Capabilities of the Deauville Partnership

Глобальные усилия по урегулированию
ситуации на Ближнем Востоке.
Возможности "довильского партнерства"

Part II

VIII RISA CONVENTION

Middle East: New Regionalism
in the context of transformation

Ближний Восток: Новый регионализм
в условиях трансформации

Участники:

Алайя Аллани (Тунис) - профессор Университета Манубы (GUS)

Александр Георгиевич Аксенов (Россия) - чрезвычайный и Полномочный Посол РФ в отставке (GUS / RISA)

Дени Бошар (Франция) - Чрезвычайный и полномочный посол в отставке, советник IFRI (программы Северная Африка/Ближний Восток) (GUS / RISA)

Ален Вейнер (США) – директор Программы международного и сравнительного права Стэнфордского Университета; директор Центра исследований международных конфликтов и переговоров Стэнфордского университета (GUS / RISA)

Марк Гинсберг (США) - декан Университета Джорджа Мэйсона (GUS)

Доминик Давид (Франция) - исполнительный вице-президент IFRI (GUS)

Вольфганг Данспекгрюбер (Лихтенштейн) - директор Лихтенштейнского института самоопределения Пенсильванского университета (GUS / RISA)

Мария Юрьевна Дубовикова (Россия) - исполнительный директор IMESClub, аспирант МГИМО (GUS / RISA)

Елена Викторовна Дунаева (Россия) – старший научный сотрудник Центра изучения стран Ближнего и Среднего Востока, доцент кафедры индоиранских и африканских языков МГИМО (RISA)

Яцек Дуркалец (Польша) - аналитик Польского института международных отношений (GUS)

Ирина Доновна Звягельская (Россия) - главный научный сотрудник Института Востоковедения РАН / профессор кафедры Востоковедения, МГИМО (GUS / RISA)

Владимир Александрович Исаев (Россия) - профессор ИСАА, главный научный сотрудник Института востоковедения РАН (RISA)

Татьяна Анисимовна Карасова (Россия) - руководитель Центра изучения Израиля и еврейских общин Института Востоковедения РАН (RISA)

Ян Кирнс (Великобритания) - директор European Leadership Network (GUS)

Григорий Григорьевич Косач (Россия) - Профессор кафедры современного Востока Факультета истории политологии и права РГГУ, заместитель главного редактора журнала «Вестник Евразии» (RISA)

Аластар Крук (Ливан) - основатель и директор Conflict Forum (GUS / RISA)

Александр Владимирович Крылов (Россия) - профессор Кафедры востоковедения МГИМО (RISA)

Василий Александрович Кузнецов (Россия) - заместитель заведующего кафедры Факультета Мировой Политики МГУ, научный сотрудник института Востоковедения (RISA)

Роберт Легвольд (США) - заслуженный профессор Колумбийского университета (GUS)

Part I

GUS 2014

Global Efforts to Settle
the Situation in the Middle East.
Capabilities of the Deauville Partnership

Глобальные усилия по урегулированию
ситуации на Ближнем Востоке.
Возможности "довильского партнерства"

Part II

VIII RISA CONVENTION

Middle East: New Regionalism
in the context of transformation

Ближний Восток: Новый регионализм
в условиях трансформации

Дина Борисовна Малышева (Россия) - главный научный Института Востоковедения РАН (**RISA**)

Елена Сергеевна Мелкумян (Россия) - профессор кафедры современного Востока РГГУ, ведущий научный сотрудник Института востоковедения РАН (**RISA**)

Мансурия Мокхефи (Франция) - советник программы Северная Африка/Ближний Восток IFRI, профессор Университета Нью-Йорка в Париже (**GUS / RISA**)

Владимир Михайлович Морозов (Россия) - доцент кафедры дипломатии МГИМО (**RISA**)

Виталий Вячеславович Наумкин (Россия) - Директор института Востоковедения РАН, член-корр. РАН (**GUS / RISA**)

Татьяна Всеволодовна Носенко (Россия) - ведущий научный сотрудник отдела изучения Израиля и еврейских общин Института Востоковедения РАН (**RISA**)

Эли Подех (Израиль) – профессор Кафедры исламских и ближневосточных исследований Еврейского университета Иерусалима (**GUS / RISA**)

Хиротака Татейши (Япония) - президент Токийского университета международных исследований (**GUS**)

Валид Салем (Палестина) – директор Центра за демократию и общественное развитие, профессор университета Аль Кудс (**GUS / RISA**)

Марина Анатольевна Сапронова (Россия) - профессор кафедры востоковедения МГИМО (**RISA**)

Алексей Викторович Сарабьев (Россия) - старший научный сотрудник Института востоковедения РАН (**RISA**)

Поль Сондерс (США) - исполнительный директор Никсоновского центра (Center for the National Interest) (**GUS**)

Петр Владимирович Стегний (Россия) - бывший посол России в Израиле, директор российско-польского Центра диалога и согласия (**RISA**)

Юшиказу Сузуки (Япония) - профессор Токийского университета международных исследований (**RISA**)

Елена Владимировна Супонина - руководитель Центра Азии и Ближнего востока РИСИ (**RISA**)

Леонид Рудольфович Сюкияйнен (Россия) – профессор ГУ ВШЭ (**RISA**)

Андрей Васильевич Федорченко (Россия) - директор Центра ближневосточных исследований МГИМО (**RISA**)

Александр Оскарович Филоник (Россия) - ведущий научный сотрудник Центра Арабских и исламских исследований (**RISA**)

Хироко Фуджимори (Япония) - профессор Токийского университета международных исследований

Part I

GUS 2014

Global Efforts to Settle
the Situation in the Middle East.
Capabilities of the Deauville Partnership

12:30

14:00

Глобальные усилия по урегулированию
ситуации на Ближнем Востоке.
Возможности "довильского партнерства"

The events of the Arab Spring and its consequences, the development and dynamic transformation of modern international system make the world community rethink its role in conflict prevention and conflict resolution, in the processes of recovery and struggle with the consequences of conflicts by countries and regions. The mechanisms of assistance to these processes and their efficiency become questionable. There is an urgent necessity to rethink mechanisms and means of influence of the leading powers on conflicts, crises and postconflict processes of recovery. These and many other questions are on the section's agenda.

Part I

GUS 2014

Global Efforts to Settle
the Situation in the Middle East.
Capabilities of the Deauville Partnership

Глобальные усилия по урегулированию
ситуации на Ближнем Востоке.
Возможности "довильского партнерства"

12:30

14:00

События Арабской весны и ее последствия, развитие и динамичная трансформация современной международной системы заставляют мировое сообщество задуматься и переосмыслить то, какова его роль в предотвращении и урегулировании конфликтов, в процессах восстановления и преодоления последствий конфликтов странами и регионами. Возникают вопросы о механизмах содействия этим процессам и их эффективности. Возникает острая необходимость переосмысления механизмов и инструментов воздействия мировыми ведущими державами на конфликты, кризисы и постконфликтные процессы восстановления. Эти и многие другие вопросы планируется обсудить во время работы секции.

Part II

VIII RISA CONVENTION

Middle East: New Regionalism
in the context of transformation

15:00

19:00

Ближний Восток: Новый регионализм
в условиях трансформации

Actual vectors of the development of situation in the Middle East are to be examined during the round-table meeting. The regional snapshot shows the dynamic development of the modern world trends, mainly, the shift in the balance of regional and global levels of international relations, and the growing influence of internal political processes and activity of the regional forces on the global situation. For the Middle East these trends are the following: the current round of transformation in the Arab world conditioned by the particularities; global powers' influence on the developments in the region and methods of response conditioned by political constraints and lack of resources.

For the Middle East it is a current cycle of transformations in the Arab world caused by peculiarities of the native communities' political culture and by the influence of regional powers

AGENDA

1. The transformation in the Arab world: several conclusions. Authenticity of political systems and limits for democratization. National dialogue and the search for political consensus.
2. Possibility for redrawing the Region's map : the crisis of institutions or fight against colonial heritage. Augmentation of regional power's role and their impact on the events.
3. Intervention: motivation and constrains. Motivation behind international behavior of regional actors: issue of subjectivity and political identity. Prospects for regional cooperation in strengthening national security.
4. Cooperation of global powers in the Middle East and its efficiency (case of Syria and Iran)
5. Israeli-Palestinian conflict: the regional framework and external mediators

Part II

VIII RISA CONVENTION

Middle East: New Regionalism
in the context of transformation

15:00

19:00

Ближний Восток: Новый регионализм
в условиях трансформации

На заседании секции предполагается рассмотреть актуальные направления развития ситуации на Ближнем Востоке. Региональный срез демонстрирует активно развивающиеся тренды современного мира и, прежде всего, изменение баланса между региональным и глобальным уровнями международных отношений, все большее влияние на мировую обстановку внутривосточных процессов и активности региональных сил. На Ближнем Востоке - это нынешний виток трансформаций в арабском мире, обусловленный особенностями политической культуры местных обществ и влиянием ведущих региональных государств; воздействие на события глобальных держав в свете политических и ресурсных ограничителей при выборе методов реагирования; степень мотивированности вовлеченных в конфликт сторон и возможности по урегулированию палестино-израильского конфликта, гражданской войны в Сирии, иранской ядерной проблемы.

Вопросы для обсуждения:

1. Трансформации в арабском мире: некоторые итоги . Аутентичность политических систем и пределы демократизации. Национальный диалог и поиски политического консенсуса.
2. Возможность изменения карты региона: кризис государственности или преодоление колониального наследия? Усиление роли региональных держав и их воздействия на события.
3. Внешнее вмешательство: мотивы и ограничители. Мотивы внешнеполитического поведения региональных акторов: проблема субъективности и политической идентичности. Перспективы регионального взаимодействия в сфере укрепления национальной безопасности.
4. Взаимодействие глобальных держав на Ближнем Востоке и его эффективность (пример Сирии и Ирана)
5. Палестино-израильский конфликт: региональный контекст и внешние посредники



www.imesclub.org director@imesclub.org 8 495 632 14 93



